
Badira bi urte legealdi hau hasi zela, eta horietan 
zehar gertaera asko jazo dira, batzuk aurreikusita 
eta beste batzuk ez, baina guztiek izan dute eragina 
gure bizimoduan. Krisialdiak osasun, ekonomia, lan 
eta gizarte arloetan eragindakoek ziurgabetasunez 
betetako etorkizuna utzi digute, eta horren ondorioak 
oraindik ere ezin ditugu argi izan. Egoera horrek 
hainbat kontu agerian utzi ditu, hala nola bizitzaren 
hauskortasuna, naturaren esplotatzearen ondoriozko 
erasoak, zerbitzu publikoen prekarietatea, 
berdintasun eza handiagoa, zenbaiten diruzalekeria. 
Bestalde, elkartasun ekintza handiak ere izan dira: 
boluntario-lanak, zerbitzu publikoak nahikoak 
eta kalitate handikoak izateko mobilizazioak, 
pentsiodunen berdintasunaren aldeko mugimendua, 
enpleguen galtzearen aurkakoak (Tubacex eta abar). 
Horiek guztiak eredu hartu behar ditugu gizarte 
eta politika ekintzek osatutako sare komunitarioak 
egiteko eta energia hori guztia ez galtzeko, baita 
guzti-guztiontzako etorkizuna geureganatzeko ere.
Udal hauteskundeetan EAJ-PNVren hautagaia izan 
zenak, Eusko Jaurlaritzan kargu bat betetzeko, 
alkatetzari uko egin ondoren, Txerra Molinuevo alkate 
hautatu zen. Inbestidura udalbatzan, buruzagitza 
berria zein gobernuaren ekintza gardena eta 
partizipatiboa beharrezkoak zirela adierazi genion. 
Hitzak ez dira nahiko eta ekintzak behar dira, baina 
horien falta dela kausa, eta egoera aztertu ostean, 
gure iritzia negatibo da. Ondorengo orrialdeetan 
informazioa gehiago izango duzue.

Han transcurrido dos años del inicio de esta legislatura 
en los cuales han ocurrido muchos acontecimientos, 
unos previstos y otros no, que nos han afectado en todas 
las esferas de la vida y que son difíciles de resumir en 
tan poco espacio. Una gran crisis sanitaria, económica, 
laboral y social que nos deja un futuro lleno de 
incertidumbres cuyas consecuencias últimas todavía 
no alcanzamos a prever. Esta situación ha puesto de 
manifiesto la fragilidad de la vida, las consecuencias 
de la explotación de la naturaleza que nos devuelve las 
agresiones, la precariedad de los servicios públicos, 
el crecimiento de la desigualdad y la avaricia de 
unos pocos. También ha habido grandes muestras de 
solidaridad; de ejemplos de voluntariado muy valiosos 
y de movilizaciones por unos servicios públicos 
suficientes y de calidad, por las reivindicaciones del 
movimiento de pensionistas, por la igualdad, en contra 
de la destrucción de empleo, Tubacex, BM, etc. que 
nos deben servir de ejemplo para construir redes 
comunitarias de acción política y social para evitar 
que disipe toda esa energía acumulada y propiciar un 
futuro en donde quepamos todas. 

Tras la renuncia a la alcaldía de la que fuera candidata 
en las elecciones municipales por EAJ-PNV para 
ocupar un cargo en el Gobierno Vasco, fue elegido 
nuevo alcalde Txerra Molinuevo. Le dijimos en el Pleno 
de Investidura que se necesitaba un nuevo liderazgo y 
una acción de Gobierno transparente y participativa. 
Las palabras por sí solas no hablan, hablan los hechos 
por lo que nuestro balance es negativo. En páginas 
interiores tenéis más información.



URAREN KUDATZEA
2020ko azaroaren udalbatzan EAJ-PNVk eta PSOE-PSEk 
onartu zuten Amurrioko Udalak      Kantauriko Urkidetza 
Partzuergoa (CAKU) desagertzeko egindako proposamena, 
URBIDEn sartzeko.
Arrazoi nagusia ekonomikoa da. Eta geure buruari hainbat 
galdera egiten genizkion: nola litekeen Urbidek uraren ziklo 
osoa kudeatzea gaitasunik eta kaudimen ekonomikorik ez 
badu? Ba, Arabako Foru Aldundiaren konpromisoa zein babes 
ekonomikoa dituela da erantzuna. Orduan, zergatik ez du 
CAKU-k izan? Zergatik hartuko du Aldundiak (EAJ eta PSE) 
Urbideren defizit ekonomikoa estaltzeko konpromisoa eta ez du 
CAKUrekin egin nahi? Zer ote da? Argi baino argiago dagoena 
da erabaki politiko batek arabarren arteko berdintasunik eza 
eragingo duela.

Amurrioko arazo larrienetariko bat langabezia eta prekarietatea 
direnean, enplegua sustatzeko bultzada handiagoa behar den 
arren, Gobernu taldeak egindako proposamena guztiz eskasa da.

Udal Zerbitzuen azpikontratatzeak bere horretan irauten du. 
Zerbitzuen kudeaketa udalak zuzen hartzeko moduak daudela 
azpimarratu nahi dugu, zeinen bidez langileen lan baldintzak 
nahiz zerbitzuen kalitatea hobetuko liratekeen.

Inbertsio arloan, askoren alde egon arren, beste inbertsio 
sozial batzuk lehentasunezkoak direlakoan gaude. Bestalde, 
Lan eta Zerbitzuen Departamentuko lan-ekipoak zaharkituta 
daude eta ez da berritzeko inbertsio nahikoa egin.

Gizarte-laguntzetarako, mikroenpresetarako, ostalaritzarako 
eta abarretarako partidak urriak dira, 2020. urtean bezalaxe.

Joan den urterako hainbat proposamen egin genituen, baina 
adostutakoen %10 baino ez ziren gauzatu. Aurrekari hori 
gorabehera, “ahalik eta adostasun handiena” lortzeko bete 
proposamen batzuk egin genituen. Horiek 291500 euroko 
balioa zuten eta zenbait arlori zegozkien: lan eta Zerbitzuen 
azpiegitura hobetzekoak, 18 eta 35 urte bitarteko gazteentzako 
alokairu sozialak laguntzekoak, enplegurako zein prekarietatea 
eta berdintasun ezaren aurka borrokatzeko laguntzak, 
mikroenpresetarako eta arlo berezietarako laguntza zuzenak, 
energia eraginkortasunerako plana eta abar. Zoritxarrez, 
adostutako eta pasa den urtean ez gastatutako kopuruak 
erabiltzea baino ez zuten onartzen.

Arrazoi horiengatik guztiengatik 2021eko aurrekontuei ez 
diegu baietza eman.

Se necesitaba un impulso más decidido sobre la generación de 
empleo cuando el desempleo y la precariedad son uno de los mayores 
problemas de Amurrio. La propuesta que hizo el Equipo de Gobierno 
en este apartado es totalmente insuficiente.

Se mantiene la externalización de los Servicios Municipales. 
Reiteramos que hay fórmulas para la gestión municipal directa 
de los mismos que supondría la mejora de la precariedad y de las 
condiciones laborales de los trabajadores/as de las contratas, etc. y 
el aumento de la calidad en los servicios.

En el capítulo de inversiones, aún estando a favor de muchas de 
ellas, estimamos otras inversiones sociales más prioritarias. Por 
otra parte, no ha habido una inversión suficiente para adecuar los 
obsoletos equipos de trabajo del Departamento de Obras y Servicios.

Las partidas destinadas a ayudas sociales y a microempresas, 
hostelería, etc. son insuficientes como lo fueron en el año 2.020.

De las cantidades comprometidas para los presupuestos del año 
pasado a propuesta nuestra, sólo se ejecutaron un 10%. A pesar 
de este antecedente, volvimos a presentar propuestas para buscar 
el “mayor consenso posible” por valor de 291.500 euros para la 
mejora de la infraestructura necesarias de Obras y Servicios, ayudas 
para el alquiler social de jóvenes entre los 18 y 35 años, ayudas al 
empleo y combatir la precariedad y las desigualdades (sociales, 
mujeres, jóvenes, etc.), más ayudas directas a microempresas 
y sectores específicos, plan municipal de eficiencia energética, 
etc. Desgraciadamente, sólo admitían destinar las cantidades ya 
comprometidas y no gastadas en los presupuestos del año pasado.

Por todos estos argumentos no apoyamos los presupuestos del 2021.

2021EKO AURREKONTUAK
PRESUPUESTOS 2021

AP-8 DOHAINIK
AP-68 dohainik izateko Plataformak eskatuta, Bizkaiko eta 
Arabako Foru Aldundiei Autopista dohainik izateko eskaera 
egitea eskatu genuen mozio batean, baina EAJ-PNVk eta PSOE-
PSEk ez zuten onartu eta EH Bilduk abstentzioa aurkeztu zuen.

AP-8 GRATIS
A instancias de la Plataforma AP-68 GRATIS presentamos una 
moción para solicitar a las Diputaciones Forales de Bizkaia y 
Araba la Gratuidad de la Autopista. Fue rechazada por EAJ-PNV 
y PSOE-PSE y la abstención de EH Bildu.

GESTION DEL AGUA 
En el pleno de Noviembre de 2020 se aprobó por parte del EAJ/
PNV y del PSOE/PSE la propuesta del Ayuntamiento de Amurrio 
la disolución del Consorcio de Aguas Kantauriko Urkidetza 
(CAKU) de la que formabamos parte, para integrarlo en URBIDE.

La argumentación fundamental fue económica. Nos 
preguntábamos ¿cómo es posible que Urbide pueda gestionar 
el ciclo integral del agua sino tener la capacidad ni solvencia 
económica? La respuesta es que existía el compromiso y el 
respaldo financiero de la Diputación Foral de Araba. Entonces 
¿por qué el CAKU no lo ha tenido? ¿Por qué la Diputación (PNV 
y PSE) se comprometía a cubrir el déficit económico de URBIDE 
y no los del CAKU?. A esto ¿Cómo se le llama?. Lo que está 
claro  es que hay una decisión política que provoca una clara 
desigualdad entre los alaveses/as. Nos posicionamos en contra.



EUROPAKO FUNTSUAK
Europako Funtsekin Eusko Jaurlaritzari funtsa ekonomiko 
bat eskatzea proposatu genuen udalok krisi ekonomiko zein 
sozialari aurre egin ahal diezaiogun, baita europar fondo 
horien %30 horretarako bideratzea ere. EAJ-PNVk eta PSOE-
PSEk ezetz bozkatu zuten.

Enpresa esleipendunak gure kale eta auzoetan egiten duen 
garbiketa eskasaren ondorioz, kexa ugari dagoela jakina da. 
Gainera, garbiketa lanak egiten dituzten langileak ere kexu 
direla jakin dugu. Hori ikusita, ORAIN AMURRIOkook MOZIO 
bat aurkeztu genuen Amurrioko Udalari bi kontu eskatzeko; 
batetik, Udaleko Lege eta Ekonomia Zerbitzuei eskatzea 
aipatutako garbiketa zerbitzuak udalekotzeko egokitasun 
zein bideragarritasunari buruzko txostenak edo memoriak 
egitea. EAJ-PNVk egindako mozioari uko egin zion alkatearen 
kalitateko botoa erabiliz.
Son conocidas las numerosas quejas por la deficiente limpieza de 
nuestras calles y barrios por parte de la empresa adjudicataria. 
También sabemos de las quejas de los/las trabajadores/as que 
realizan dichos trabajos. Ante esta situación presentamos una 
MOCIÓN para que el Equipo de Gobierno se comprometiera a 
solicitar a los Servicios Jurídicos y Económicos del Ayuntamiento 
informes o memorias justificativas relativas a la conveniencia 
y viabilidad de la municipalización de dichos Servicios. Fue 
rechazada por EAJ/PNV con el voto de calidad del alcalde.

ZERBITZU SOZIALAK
Gizarte zerbitzuei buruzko abenduaren 5eko 12/2008 Legean 
(2016ko abenduaren 26an hobetu eta onartu zen) Udalei eta 
Gizarte Zerbitzuei zenbait eskumen eskubide subjektibotzat 
aintzatetsi zitzaizkien. Gauzak horrela, Gizarte Zerbitzuen 
kudeaketan, 24 hilabeteko aldi iragankorrean, Foru Aldundiak 
jarraituko zuela onartu zen, baina, harrezkeroztik, urtez urte 
luzatu egin da, eta, urtarrilean egindako azken osoko bilkuran, 
berriz ere, 2021eko abendura arte atzeratu da. Bost urte igaro 
dira.

Horrek guztiak EAJ/PNV-k eta PSOE/PSE-k gobernatzen 
duten Arabako Foru Aldundiaren aurreikuspen zein 
aurrekontu-finantzaketa falta agertzen du. Halaber, Foru 
Aldundiak udal-eremu diren baliabide eta eskumen horiek 
zuzentzen jarraitu nahi izateak, batetik, udalen ahalduntzea 
zein gaitasunen onarpenik eza, eta, bestetik, neurri handi 
batean, eredu zentralizatu eta pribatizatua ezkutatzen ditu.

Udal eskumena bete dadila eskatzen dugu, baita gure 
herritarrenganako arreta hobetuko luketen Gizarte Zerbitzu 
publikoak eta hurbilak kudeatzeko behar diren baliabide 

ekonomikoak nahikoak izatea ere.SERVICIOS 
SOCIALES
En la Ley de Servicios Sociales 12/2008 se reconocía una serie 
de competencias a los Ayuntamientos y a los Servicios Sociales 
como un derecho subjetivo, que se perfeccionó y aprobó el 26 
de de Diciembre de 2016. Se aprobó que la Diputación siguiera 
gestionando los Servicios Sociales por un periodo transitorio de 
24 meses. Pero desde entonces se ha venido prorrogando año 
tras año y en el pleno de Enero de 2021 se volvió a prorrogar 
hasta Diciembre de 2021. Han pasado 5 años.
Todo esto demuestra la falta de previsión y financiación 
presupuestaria de la Diputación gobernada por EAJ/PNV y 
PSOE/PSE. El tutelaje que quiere seguir ejerciendo la Diputación 
sobre estos recursos y competencias del ámbito municipal 
esconden la falta de reconocimiento de las capacidades y 
empoderamiento local y un modelo centralizado y privatizado 
en su mayor parte.
Exigimos el cumplimiento de la competencia municipal con la 
financiación suficiente para gestionar unos Servicios Sociales 
públicos y de proximidad que redundaría en una mejor atención 

GARBIKETA ZERBITZUEN  
KUDEAKETA PUBLIKOA 
MUNICIPALIZACION DEL SERVICIO DE 
LIMPIEZA

FONDOS EUROPEOS
Propusimos solicitar al Gobierno Vasco la creación de un 
Fondo Económico con los Fondos Europeos para que los 
Ayuntamientos podamos hacer frente a la crisis económica y 
social y que se destinaran un 30% de los mismos para dicho fin. 
Fue rechazada por EAJ-PNV y PSOE-PSE.



ZABALEKO
BIZIRIK

BETIDANIK
BETIKO
AMURRIO (ARABA)

HURBILEKO BASO-KUDEAKETA BATEN 
ALDE, EUKALIPTORIK EZ!
Pinu insignisen monolaborantzak eragindako arazo 
anitzetarako aukera eukaliptosak landatzea onartezina da; 
izan ere, dagoeneko hondatuta dauden gure basoei eragingo 
liekeen kaltea agertzen duten ikerketa eta ebidentzia 
zientifikoak geroz eta gehiago dira. Hori dela eta, hurbileko 
basoko kudeaketaren alde gaude, hau da, tokiko basoa 
errekuperatzearen aldeko kudeaketa, zeinek kontserbazioa, 
aisialdia eta baso ekoizleen ekoizpena batzen dituen. Klima 
aldaketaren aurreko interes orokorra defendatzeko eta 
biodibertsitatearen galera saihesteko Administrazio Publikoek 
neurriak hartu behar dituzte, Udaletxean Uhandre Amurrioko 
baso biziak plataforma eukaliptoaren monolaborantzaren 
aurka aurkeztutakoak kasu.

POR UNA GESTIÓN FORESTAL DE 
PROXIMIDAD, NO AL EUCALIPTUS. 
La alternativa a los numerosos problemas generados por el 
monocultivo del pino insignis no puede ser la plantación del 
eucaliptus. Cada vez hay más evidencias y estudios científicos 
que demuestran el perjuicio que supondría para nuestros 
deteriorados bosques. Por eso apostamos por una gestión 
forestal de proximidad (recuperación del bosque autóctono) que 
combina y garantiza la conservación, el recreo y la producción 
de los bosques productores. La defensa de los intereses 
generales ante el cambio climático y la pérdida de biodiversidad 
exige a las Administraciones Públicas adoptar medidas como 
las presentadas en el Ayuntamiento por la Plataforma Uhandre 
Amurrioko Baso Biziak contra el monocultivo del eucaliptus.

S.O.S. AIARALDEA
Aiarako eta Amurrioko langabezia eta zein enplegu 
ezegonkorra prekarioari (EAEko altuenetako) VALVOSPAIN 
enpresaren itxiera eta TUBACEXen eta eskualdeko beste 
enpresa batzuen kaleratzeak gehitu behar zaizko.
Martxoak 5 eta ekainak 2an egindeko Tubacexeko langileen 
mobilizazioen alde egin ginen; izan ere, persona guztion 
borroka izan behar da eskualdeko lan-etorkizuna, gazteen 
etorkizuna, merkataritza zein enpresa ertain eta txikien 
etorkizuna arriskuan daude eta.
Azken urteotan, oro har euskal sektore publiko osoan 
(osasuna, hezkuntza, administrazio publikoa, garraiobideak…) 
jorratu diren murrizketa-politikek zerbitzuen kaltea eragin 
dute, pribatizazio, enplegu-galera eta behin-behinekotasuna 
sortuz. Enplegu publikoa sortu ez ezik, urtetan zehar sektore 
publikoan egunero lanean aritzen diren behin behineko 
langileen egoera finkatu ere egin behar da eta aintzat hartu 
beren ahalegina eta inplikazioa ezinbestekoak izan direla gaur 
egungo pandemiari aurre egiteko (Apirilaren 22an greban 
egin zuten behin-behinekotasunaren abusua salatzeko, 
40%koa, Estatu osoko altuena).
Gainera, pentsiodunen borrokaren eta erreibindikazioen alde 
jarraitzen dugu, pentsio publiko duinak eta zainketa politika 
publiko zein kalitatekoa lortze aldera.
Tubacexen moduko borrokek gure laguntza behar dute. Eman ahal 
duzuna Tubacexeko langileek AIARALDEKO Elkartasuna Kutxaren 
bidez sortutako kontura, borrokan jarraitu ahal izan dezaten: 
ES 31 3008 0214 16 4417535921

POR EL FUTURO DE AIARALDEA
A la situación de desempleo y empleo precario en Amurrio 
y Aiaraldea que ya es de por sí, los más altos de la C.A.V, se 
ha venido a sumar el cierre de la empresa VALVOSPAIN, los 
despidos de Tubacex y otras empresas de la comarca.
Apoyamos las movilizaciones de Tubacex, así como los paros y 
movilizaciones realizadas los días 5 de marzo y 2 de junio por 
el futuro de Aiaraldea. Estas luchas deben ser de todas las 
personas porque nos jugamos el futuro del empleo, el futuro de 
la juventud, el futuro del comercio y de las medianas y pequeñas 
empresas de la comarca.
Las políticas de recortes en el conjunto del sector público 
vasco (sanidad, educación, administración pública, transportes, 
etc.) de los últimos años ha propiciado el deterioro de los 
servicios que presta, la privatización, la pérdida de empleo y 
la temporalidad. Por todo eso, los sindicatos han reivindicado 
la creación de empleo público y la consolidación de los miles 
de puestos de trabajo de trabajadores del sector público que, 
siendo temporales durante años (llegando incluso a jubilarse 
en situación de temporalidad), sacan adelante a diario los 
servicios públicos, y cuyo esfuerzo e implicación ha sido 
imprescindible para hacer frente a la actual pandemia (el 22 de 
abril realizaron un día de huelga para protestar por el abuso de 
la temporalidad, que es del 40 %, la más alta de todo el Estado).
También seguimos apoyando la lucha y reivindicaciones de los 
pensionistas por unas pensiones públicas dignas y una política 
de los cuidados pública y de calidad.
Las luchas como las de Tubacex necesitan de nuestro apoyo. 
Aporta a la cuenta creada por trabajadores y trabajadoras de 
Tubacex, a través de la Asociación AIARALDEKO ELKARTASUNA 
KUTXA, para que puedan continuar con su lucha: 
ES 31 3008 0214 16 4417535921

Zabaleko Ikastetxearen irakaskuntza-jarduera bermatzeko 
zein kalitate oneko hezkuntzaren alde Zabaleko Bizirik 
Plataformak antolatutako mobilizazioetan hartu dugu parte 
eta udaletxean eskari hori egiteko adierazpen instituzionala 
sinatu genuen.
Hemos participado en las movilizaciones convocadas por la 
Plataforma Zabaleko Bizirik para garantizar en los próximos 
años la actividad docente del centro y por una educación 
pública de calidad. En el Ayuntamiento firmamos la Declaración 
Institucional apoyando dicha exigencia.
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